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-
Finarisowanle robót kanalizacyJnvch 

w r. 1927 /2-8 
(MemorIał Magistratu m. Łodzi, wniesiony do pp. Mlnlstr6w:$praw 

Wewn-:trznych. Rob6t Publicznych I Skarbu) *) 

We wrzesnlU 1924 roku Rada Miejska m. Łodzi powzięła jedno
myślną decyzję o rozpoczęciu budowy kanalizacji, przyczem uznano za 
wskazane prowadzenie robót sposobem gospodarczym. 

Jednym z głównych powodów tego stanowiska było liczenie się
z tern, że m. Łódź -- drugie co do wielkości miasto w Polsce - musi 
własnym przykładem wykazać zdolność organizacyjną do samodzielnego, 
bez pomocy obcych sił, stworzenia wielkiego dzieła, mqsi tą drogą przy:' 
czynić się do wzmocnienia zaufania do naszych instytucyj społeczno
samorządowych. 

Dziś, po upływie dwóch lat od momentu zapc1czątkowania robót, 
kanalizacyjnych, z dumą powiedzieć możemy, żeśmy celu powyższego 
dopięli: roboty poszły żwawo naprzód. W pierwszym okresie budowlanym._ 
roku 1925, wykonano 7.800 mtr. b: ~anałów różnych przekrojów, w drugim, 
1926 roku, wykonano około 9.00()'~ I\1tr. b. i już wczesną wiosną 1927 roku 
będzie można część śródmieścia odwodnić prowi~orjrcznie od rzeki Jasieni 
zapomocą budowy studzienek ulicznych. Roboty, tak pod względem tech. 
nicznym, jak, i administracyjnym, postawione zostały na należytej wyso
kości, co znajduje potwierdzenie nietylko w jednogłośnej opinji miejsco .. 
wego społeczeństwa, ale również w opinji czynników miarodajnych: Okrę
gowej Dyrekcji Robót Publicznych i samego Ministerstwa Robót Publi
cznych, które niejednokrotnie tak w pismach swych, jak i w czynach, da
wało wyraz swemu przychylnemu dla Wydziału Kanalizacji stanowisku. 

*) Por. Nr. 8, str. 14 .Dz. Z. m. Ł.· (Red). 
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Dlatego też z całą· stanowczością twierdzić możemy, że zagadnie
nie budowy kanalizacji dla m. Łodzi pod względem technicznym zostało 
rozwiązane najzupełniej pomyślnie,' 

Niestety, nie możemy powiedzieć tego samego o stronie finanso
wej przedsięwzięcia. 

Finanse budowy opIerały się w ciagu ubiegłych 2 lat na CZęSCIO
wem korzystaniu z funduszó~ miejskich oraz na pomocy rządowej, udzielanej 
,miastu, z funduszów inwestycyjnych Ministerstwa Robót Publicznych i fun

, dustów, Ministerstwa Pracy i Opieki Społecznej, ze względów polityki 
przemysł~wej i zatrudnienia rocznie około 1500 robotntków przy budowie 

-"'kanali2acji, 
.. Pierwszą pożyczkę oa cele kanalizacyjne otrzymało miasto w roku 
1925 w wysokości zł. 3.600.000.-

Pożyczka ta, oprocentowana na 12 proc. w stosunku rocznym, 
, została całkowicie wydatkowana na roboty kanaliżacyjne w okresie 1925 

roku. W tym samym okre~ie Magistrat wydatkował na budowę kanali
zacji z funduszów ogólno-miejskich zł. 542.969.95 i w ten sposób budżet 
Wydziału Kanalizacji w roku 1925 zamknięty został sumą zł. 4.142.969,95. 

Z ukonczeniem roku 1925 dalsze prowadzenie robót kanalizacyj
nych, ich rozmiar,. moment ich rozpoczęcia, znowu znalazły się pod zna-

. kiem zapytania, Dopiero w marcu 1926 roku sprawa została ostatecznie 
załatwiona: Rząd, m1.jąc na względzie panujące w Łodzi bezrobocie, 
uznał za możliwe przeznaczyć złoty~h 1.500.000 z kredytów .l\-linisterstwa 
Robót Publicznych na zatrudnienie bezrobotnych i zt 1.000.000 z kredytów 
Mini6terstwa Pracy i Opieki Społecznej na zapomogi dla 'bezrobotnych -
razem złotych 2.500.000.- w .formie ulgowej pożyczki Magistratowi m. 
Łodzi na cele budowy 'kanalizacji. Pożyczka ta --- oprocentowana w sto
sunku 6 proc. rocznie i zwrotna ratami w terminach, przewidzianych po
między l września 1927 rokn i t 5 c"ferwca 193 t roku - została wypła
cona miastu do dnia 1 grudnia 1926 roku w pełnej wysokości zł. 2. sOO.OOO. 

Jednocześnie miasto wyasygnowało z funduszów włas'nych w ciągu 
roku 1926 Wydziałowi Kanalizacji i Wodociągów. sumę zł. 1.757.196.55 
or~z pozostałość kasową z 1925 roku zł. 84.804.04; tern samem całkowity 
budżet Wydziału i wszystkie przewidziane do wybudowania kanały, nie 
licząc dodatkowo· wykonanych robót na Placu Wolności, zostały ukończone. 

Ogólne wydatki roku 19i6 składają się z sum, wydanych na: 

rbbociznę przy budowie zł. 2.426.433.65 57 proc. 
mate~jały " " " 1.363.6f18.01 31 
~oszty ogólne: % 0/0 od pożyczek,' grunta i t. d ... 490.872.76 12 

Ogółem zł. 4.280.994.44 100 proc. 
pózostałość w kasie na I. I. 1927 r. 

" 61,006.15 

Razem zł, 4,342.000,59 

Pomijając ba~dzo korzystny stosunek procentowy kosztu robocizny 
do materjałów, należy zauważyć, że zł. 2.500.000 pożyczki państwowej 
p,oszło prawie w zupełności na robociznę, a więc cel pożyczki został 
osiągnięty. Natomiast materjały i t. p. zakupiło miasto własnym wysiłkiem 
finansowym, , 

Na rok 1927, przewiduje miasto budżet Wydziału Kanalizacji 
w dwóch alternatywach, a mianowicie: 

Alternaływa pierwsza: budżet w sumie złotych 4.35/.657.-- obejmujący 
roboty następujące, zgodnie z załączonym planem: 
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I) Budowe: kolektor6w miej~kich: przez ulicę 6-go Sie~pnia od 
28 p. Strzelców Kaniowskich do ul. Nowotowarowej i przez Nowotowa
rową do ul. Karolewskiej, razem długoś ci 1624 mtr., wymiarów od 120 x 200 
cm. do 240 X 240 cm.; . 

2) Budowę głównego kolektora o wymiarach 250 x 300 cm., 
długości 2.050 mtr. od połączenia kolektorów miejskich I i lina ul. Oby
watelskiej do stacji oczyszczania ścieków na Lublinku; 

3) Budowę stacji mechanicznej oczyszczania ścieków na Lub .. 
linku z konstrukcjami nadziemnemi i zmontowaniem piaseczników i sit 
stałych; 

4) Budow~ prowizorycznego wylotu do rzeki Neru, długoici 
2.000 metrów; 

,) Budowę 2.880 mtr. kanałów ulicznych rurowych w mieacie. 
Niezależnie od powyższego już obecnie przez wstawienie studzie

nek ulicznych zostaną w roku 1927 spuszczone ścieki uliczne przez sieć 
kanałów do rzeki Karolewki. A więc pierwsza cecha regularnej kanali .. 
zacji - odwodnienie śródmieścia z wód deszczowych i zalewów burzowych 
będzie faktem dokonanym. . 

Powyższy budżet Wydziału w sumie zł. ~.351.657.- jest jednakże 
pokryty z wpływów miejskich tylko do kwoty złotych 1.851.657.-, nato
miast suma z1. 2.500.000.- musi być pokryta z wpływów nadzwyczajnych 
i z pożyczki państwowej. 

Alternatywa druga: budżet Wydziału w sumie złotych 1.199.608.-, 
obejmują<:y wszystkie roboty, przewidziane planem 4-miljonowym, ponadto 
(według załącznika): . 

l) 'Zupełne wybudowanie stacji oczyszczania ścieków na Lu .. 
blinku, łącznie z budową dwóch osadnikówj . . 

2) Całkowitą regulację rzeki. Karolewki z budową burzowca; 
3) Zwiększenie ilości murowanych kanałów miejskich z 1.624 

mtr. b., przewidzianych budżetem 4-miljonowym, do liczby 5.101 mtr.b.; 
4) Zwiększenie ilości rurowych kanałów miejskich z 2.880 mtr. 

b., przewidzianych budżete m 4-IBiljonowym, do liczby 3.924 mtr. b. 
Powyższy budżet jest pokryty z wpływów miejskich do kwoty zł. 

1.851.657.-, a więc do jego wykonania musi być uzyskana suma z wpły-
wów nadzwyczajnych w wysokości zł. 5.347.951. . 

Dalsze losy kanalizacji przewiduje miasto, jak następujel 

Przy pierwszej alternatywie budżetu na rok 1927 w sumie złotych 
4.351.657.- za dwa lata, t. j. w początku roku 1929, po wybudowaniu 
głównego kolektora, stacji oczyszczania ścieków i głównego wylotu do 
rzeki Ner w r~ b., możQa będzie rozpo :ząć . prawidłową eksploatację tej 
części sieci miejskiej, której budowa przed dwoma laty rozpoczęta została 
i której ogólna długość do roku 1928 włącznie dosięgnie . liczby trzydziestu 
kilku kilometrów, Z chwilą częściowego uruchomienia sieci, miasto. roz
pocznie czerpać dochód z wybudowanych kanałów - wysokość t ego do
chodu obecnie nie może być określona wobec braku zatwierdzonej taryfy. 
opłat i podatków kanałowych, jednakże - mając na względzie wysok ość 
sumy, wydatkowanej. na budowę kanalizacji od roku 1928 (około złotych 
20.000.000.-) i licząc się z ·'tern. że uruchomiona część sieci kanałow~j 
będzie miała około 60 klm. frontów posesji w dzielnicy, najbardziej bo .. 
I!atej i gęsto zaludnione) - można bez przesady określić dochód z kana
lizacji od roku 1929 na it 1.000.000.- rocznie. Suma ta - w miarę 
rozszerzania sieci - będzie wzrastać i użyta będzie początkowo na spłatę 
zaciągniętych do chwili obecnej pożyczek rządowych. których termin pła
tności wypada na rata 1929-1931, a następnie, po pokryciu kosztów eks .. 
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ploatacji, które, zwłaszcza na początku, będą minimalne, użyta będzie na 
zwiększenie kapitału budowlanego i na przyspieszenie zupełnego skanali~ 
zowania miasta. -

Przy drugiej alternatywie - budżecie zł. 7.199.608- uruchomienie 
sieci nastąpi już w roku ł 928, a' więc będzie znacznie korzystniejszy stan 
sprawy dla miasta w pierwszym rzędzie ze względów higjenicznych, jak 
i gOtlpodarczych. ' . 

Magistrat m. Łodzi, podając dotychczasowy przebieg pracy władz 
miejskich w sprawie budowy kanalizacji do wiartomości Panu Ministrowi, 
prosi jednocześnie o udzielenie pożyczki, przeznaczonej do pokrycia defi
cytu robót kanalizacyjnych w roku 1927 w wysokości zł. 5.347.951.-, 
oświadczając, że roboty będą prowadzone z dotychczosową intensywnością, 
że zatrudnionych będzie około 3000 bldzi przez cały okres budowlany r.b. 
i cel -...:. wykonanie wielkiego dzieła kanalizacji w mieście Łodzi z wła
sny~h. sił społeczeństwa i Państwa - będzie osiągnięty. 

Protokół 
6. (V sesji) specjalnego posiedzenia Rady MieJskieJ .. 

Łódż, dnia 16 lutego 1927 roku. 

Komplet radnych 75. Obecnych radnych 56. Komplet członków Ma
gistratu 11. Obecnych członków Magistratu 9. 

Posiedzenie otworzył o godz. 21 Prezes Rady. Miejskiej, dr. B. 
Fichna, w obecności quorum Rady (65 cl!:łonków). zaprosiwszy do stołu 
2re~ydjalneg~ radnych-sekretarzy W. Credową ~ K. Dwor,znieckiego oraz 
Dyrektora BlUra Rady, P. Rundo, do prowadzema protokołu. 

p R ZV JĘT O DO WIA DO MOSe I: 
Zawiadomienia członków Rady Miejskiej: M. Cynarskiego, Z. Fie

dlera, dr. W. Garlińskiego, dr. Sto Kopcińskiego, L. Grzegorzaka, M. Przerl
pełskiej, F. Waszkiewicza i W. Wojewódzkiego, usprawiedliwiających nIe
obecność swą na posiedzeniu w dniu dzisiejszym. 

ue H WA L o N o: 
I. W .pra~i·. z.ci~gnl~cia ze Skarbu Palistwa pożyczki w kwocie zł. 115.000 
"Ił 'prowadze"le rob6t inwestycyjnych w celu zatrudnienia bezrobotnych: 

(l Uchwalenie). 

Rada Miejska, przychylając się do wniosku Magi&tratu Nr. 56 z 
dnia 18 stycznia 1927 roku: upoważnia Magistrat m. Łodzi do zaciągnię .. 
~ia z.e Skarbu Państwa dalszej pożyczki na prowadzenie robót i~westy
cyjnych,. w celu zatrudnienia bezrobotnych. w kwocie zł. 115.000, przyzna
nej tQR.kryptem Ministerstwa Robót Publicznych Nr. IV 6894 z dnia 2J Ii
.topada· 1926 roku, oprocentowanej na 6 proc. zgóry w stosunku rocz
nym, a zwrotnej w czasie od. dnia 1 maja 1927 roku do dnia 1 maja 1929 
roku w r~tach rocznych. 

Pożyczka powyższa przeznaczona jest wyłącznie na uruchomienie 
robót inwestycyjnych, celem zatrudnienia bezrobotnych. I 

• (W głoSowaniu brało udział 65 członków R. M., uchwałę powzię
to jednomyślnie). 
II. W .prawle podwyższenia pOborów pracowników Gazowni MieJ .. 

sklej w Łod.1: 

1.ada MiejskA, w związku z wnioskiem Magistratu Nr. 78 z dnia 
1 hitego 1927 roku, postanawia: 
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1. podwyższyć z ważnością od dnia 1 stycznia 1927 roku pobory 
pracownikom Gazowni Miejskiej w Łodzi o 10 proc; 

2. podwyższyć w związku z tern 

a) VI budżecie Gazowni Miejskiej w Łodzi na l kwartą! 1927 r. 

poz. I tyto l wydatków o zł. 19.240.--, 
" I " 1I1 wpływów "" 19,240.-, 

b) \'1 budiecłe Gazowni Miejskiej w Łodzi na rok administra
cyjny 1927/28 

poz. 1 tył:. l wydatków o zł. 115.434.-, 
1 " Hl wpływów " " 11,5.434.-, 

3. wezwać Magistrat do wykonania tej uchwały. 

au. w sp~'awje budże!:..i Zarządu .Y&ie~skiego.na rok administracyjny 1927.28: 

a) budżcfu Gazowni Miejskiej: 

I. Zat\vicrJzić 'w drugiem czytaniu: 

T y l u I 11 - Z koksu: 

We wplywach (zwyczajnych) poz, a) - zł. 384.540, b} 5.432. Ogółem WIęC 
we wpływach (zwyczajnyc.h) .-- 389.972; 
W wydatkach (z 'wyczajnych) poz. al - 361.820, :b) 18.510. Ogółem wjęc w 
wydatkach (zwyczajnych) :A. 380.330. 

Ty tul III - Ze smoly: 

We wplywach (zwyczajnych) -- zł. 267,094, (W związku z p'1dwyższeniem 
kwoty ze sprzedazy o zł. 115.434). 
W wydatkach (zwyczajnych) -- zł. 516.460. 

Ty tul IV. 
We wplywach (zwyczajnych) poz, 1 --- 32.730-. 
UJ wydatkach (zwyczajnych) poz, 1 --- 236.490-. 

Iyłul V. 

We wplywach (zwyczajnych) poz, 1 - 168.000.-. 
w wydatkach (zwyczajnych) poz. 1 - 265.837.-. 

1 y t ul VI. 
We wpływach (zwyc7.ajnych) poz. 'l - 50,000.'-. 
w wydat1~ach (zwyczajnych) poz. 1 - 57.752.--. 

Ty tul Vll 

:..! ob 
-,: "':iJ1::i:~ł 

.· ..... -bU 

We wplywach (zwyczajnych) poz. 1 - 40.000.-. ~js~hu~ (s 

Ty t u I Vłll. ' .. 1 ~iUl~l~l ~Wii1qe 
skreślić, . .i:>łalsqs.H .1 aol1) tSl 

Z E S 7 AtWAl1.N.hEo~:>iIołs:s: ~iaulla'{a 

Tytuł .. ~-'i3~G~PłJ*Y - nIIIV ,~4ł~u~ (\ 
_ .uisi:s:G ZJWi~~i:1~lUT .1~~~~wslqe 

~b6}ł wo;IflQ~S65~38~j.fł- og ~:>~~1i.d56:~el~ :3rrww:S::3W Bn 
?«H};Uxb 5S .B:ib~1{~sJinbovl~3J.().~J ob ~j2 1saiq 

Hl 267,ł)~aiIo~?' HX ~~5J46t).~·~IGn m~iBil:b 
lV .o1~v-OOl-8jtI [b'{wolS.~.~w d:;lU 



6 .. 

2. Wnioski: 
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V 
VI 
VIi 

168.000.-
50.000.-
40.000.- ' 

2.813.176.-

265.837.-
57.752.~ 

2.813.176.-

Nr. 10 . 

a) Rada Miejska wzywa Magistrat do przedsięwzięcia ś~odk6w, 
celem przywrócenia wydajności retort do normy przedwojennej. 

b) Wzywa się Magistrat do zamiany starych rur. w celu zredu
kowania strat na ulatniającym się gazie. 

e) W~ywa się Magistrat do niezwłocznego uregulowania. spra
wy rozrachunku z Gazownią. Miejską. 

. d) Rada Miejska wzywa M~gistrat do opracowania i przedsta
wienia ~adzie w przeciągu 6 miesięcy projektu budowy nowej gazowni 
lub doprowadzenia obecnej gazowni do takiego stanu, aby cena gazu zo
stała znacznie zre~ukowana, aby gaz mógł bya konsumowany przez naj-
szersze warstwy ludności. " . 

e) Wzywa się Magistrat, aby w terminie 2-miesięcznym przed
stawił Radzie Miejskiej projekty, dotyczące podniesienia dochodowości 
gazowni i innych przedsiębiorstw miejskich oraz konsumcji gazu. 

3. Wniosek r. dr. Schweiga :w sprawie zniesienia opłaty za kon
trolowanie liczników przekazać Ko~isji Finansowo-Budżetowej. 

b) budżet.u 'Dz. III - Oświaty i Kultury: 

Sprawę referuje r. ldźkowski, referent Działu. W dyskusji zabie
rali ałos członkowie Rady: Drabarek, Lichtenstein, Holenderski, Puto. 
Klim, dr. Schweig, Nowacki oraz, jako ostatni, referent ldżkowski. 

Dyskusję zakończono: Ur.hwał budżeto}Yych nie powzięto. 
\ 

c) budżetu Dz. VI. - Zdrowotności Publicznej: 

Sprawę referuje r. Zubert, referent Działu. W dyskusji zabierali 
głos członkowie Rady Miejskiej: Rapaiski, Drabarek, Milman, dr. Schwei~, 
Holenderski oraz, jako ostatni, referent r. Zubert. 

Dyskusję zakończono. Uchwał budżetowych nie powzięto. 

d) budżetu Dz. l - Pr~zydjalnego: 

Sprawę referuje wprez. Wolczyński. Ze' względu na to. że na we
zwanie przewodniczącego. nikt z członkow Rady Miejskiej nie zapi8~ł się 
do głosu, przewodniczący stwierdza, że dyskusję nad danym. Działem na
leży uważać za skończoną. 

Uchwał budżetowych nie powzięto. 

e) hudżetu Dz. Vllld - Urzędu Zasiłkowego dla Bezrobotnych: 

Sprawę referuje r. Wiśniewski, referent Działu. W dyskusji zabie-
rał głos r. Rapa) ski. . 

Dyskusję zakończono. Uchwał budżetowych nie powzięto. 

/) hudżetu Dz. Vllla - Urzędu Stanu Cywilnego:. 

Spr~wę referuje. r. Turski, referent Działu. Ze względu na to, że 
n~ we~wanle przewodnIczącego nikt z członków Rady Miejskiej nie za
pI~ał SIę do ~losu, ~rz.C11wodniczący stwierdza, że dY$kusję nad danym 
dZIałem nale'lY u wazac za skończoną. . 

Uchwal. b\\dżetowych nie powzięto, 
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g) budżetu Dz. IX - Statystycznego: 

Sprawę referuje r. Turski, referent Działu. 
Ze względu na to, że na wezwanie przewodniczącego nikt z człon~ 

ków Rady' Miejskiej nie zapisał się do głosu, przewodniczący stwierdza, 
że dyskusję nad danym działem należy uważać za skończoną. 

Uchwał budżetowych nie powzięto. 

h) budżetu Dz. Y'Iłlc - Urzędu Rozje';"czego dla Spraw Najmu: 

Sprawę referuje r. Turski, referent Działu. 
Ze względu na' to, że na wezwanie przewodniczącego nikt z człon~ 

ków Rady Miejskiej nie zapisał się do głosu, przewodniczący stwie,rdza, 
że dyskusję nad danym działem należy uważać za skończoną. 

Uchwał budżetowych nie powzięto. 

i) budżetu' Cegielnt Miejskiej: 

Sprawę referuje r. Turski, referent Działu. 
Ze względu na to, że na wezwanie przewodniczącego ~ikt z 

członków Rady Miejskiej Jłie zapisał się do głosu, przewodniczący stwier~ 
dza, że dyskusję nad danym działem należy uważać za skończoną. 

Uchwal budżetowych nie powzięto. 

j) budżetu Działu Remontu i Warsztalów 1?eparacyjnych: 

Sprawę referuje r. Turski, referent Działu. 
Ze względu na to, że na wezwan,ie przewodniczącego nikt z 

członków Rady Miejskiej nie zapisał się do głosu, przewodniczący stwier
dza, że dyskusję nad danym d.ziałem należy uważać za skończoną. 

'Uchwał budżetowych nie powzięto. 

k) budżetu Gospodarstwa Mlecznego: 

Sprawę referuje r. Turski, referent Działu. 
Ze względu na to, że na wezwanie przewodniczącego nikt z człon

ków Rady Miejskiej nie zapisał się do iłosu, przewodniczący stwierdza, 
że dyskusję nad danym działem należy uważać za skończ'oną. 

Uchwał budżetowych nie powzięto. 

1) budżetu Stajni Miejskiej: 

Sprawę r~feruje r: Turski, referent Działu. . . 
Ze względu na to, że na wezwanie przewodniczącego nikt z cdon~ 

ków Rady Miejskiej nie zapisał się do głosu, przewodniczący stwierdza, 
że dyskusję nad danym działem należy uważać za skończoną. 

Uchwał budżetowych nie powzięto. 

l) budżetu 'Pralni Miejskiej: 

Sprawę referuje r. Turski, 'referent Działu. 
Ze względu na to, że na wezwanie przewodniczącego nikt z czło~:

ków Rady Miejskiej nie zapisał się do głosu, pr7ewodniczący atwierdza. 
że dyskusję nad danym działem należy uważać za skończoną. 

Uchwał budżetowyc~ nie powzięto. 

m) budżetu Gospodarstwa Rolno-Leśnego: 
Sprawę referuje r. Turski, referent Dźjału. 
Ze względu na to, że ńa wezwanie przewodnitzącego nikt z człon· 

ków Rady Miejskiej nie zapisał sią "do głosu, przewodniczący stwierdza, 
że dyskusj~ nad danym działem należy uważać za skończoną. 
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Uchwał budżetowych' nie powzięto. 

n) budżetu Kinematografu 03wiatowego: 

Sprawę referuje r. ldźkowskif referent Działu. _ 
Ze względu na to, że na wezwanie przewodniczącego nikt z człon

ków Rady Miejskiej nie zapisał się do głosu, przewodniczący stwierdza, 
że dyskusję nad danym działem należy uwazac za skończoną. 

Uchwał budżetowych nie powzięto. 

Z powodu spóźnionej pory, przewodniczący odracza dalsze czy
tanie budżetu do jutrzejszego posiedzenia R~dy i godz. 0,15 posiedzenie 
z_lJlyk.a. 

Prowadzący protokół: 
(-) P. 1(undo 

Przewodniczący: 
(~) Dr. B. Fichna 

Radni-sekretarze: 
(-) W. Credowa 
(-) K. Dworzniecki. 

Protokół 
7. (V.' sesJI) specjalnego posiedzenia Rady MieJskieJ. 

Łódź, dnia 17 lutego 1927 roku. 

Komplet radnych 75. Obecnych. radnych 57. Komplet członków 
Magjstrat~ 11. Obecnych członków Magistratu 10. 

Posiedzenie otworzył o godz. 20 min. 45 Prezes R~dy Miejskiej, 
dr. B. Fichna, w obecności quorum Rady (67 członków), zaprosiwszy do 
stołu prezydjalnego radnych-sekretarzy W. Credową i K. Uworznieckie
.go oraz Dyrektora Biura Rady, P. Rundo do . prowadzenia protokółu. 

p R Z Y JĘT O D O W I A D O'M O S C I : 
. 1. Zawiadomienia członków Rady Miejskiej: 

Fiedlera, dr. W. Garliń,kiego, . dr. St. Kopcińskiego, 
Przedpełskiej, usprawiedliwiających nieobecność swą 
dniu dzisie;szym. 

2. Następujące oświadczenia: 
a) r. Lichtensteina, w imieniu fr. Bundu. 

M. Cynaff;kiego, Z; 
L. Grzegorzaka, M. 
na posiedzeniu w 

W ciągu10ol1etltiel działalności naszej frakcji na terenie. łódzkiej lRady Miejskiej, 
prowadzą(" .. bezustanną, a konsekwentną walkę o nasze p,ostulaty zgodnie z naszym pro
tramem i sumieniem, nigdy nie schodzili§my z torów demokratycznego pl\fIamentaryzmu 
i niady również nasze zachowanie nie było w.spN.eczncśc:i ał\i~.ze zwyczajami parlamen
tcunymi, ani też z obowiązującym regulaminem, obrad. 

Niestety, jednak posJ4powanie obecnej większeści rwi~ej, od pierwszej chwi
li ~~l'\ci.i" ~t po Qzieńdzisiejszy, w stosunk.u do nas i do potrzeb odłamu obywateli na
ne,o miasta, którego reprezentantami marny zaszc;zyt. być, było r jest· p,a.mem zniewag 
l- kl'2llYw~ 'urlUfojlłcym i1a;elementarniejsz.ym pojęciom istotnej demokr.acji szczególnie w 
zasłosowaniu ,ao, s4Iru:u~ządu: munic-y.palnegD •. UWD'źamy: bowiem, iż samorząd- miejski jako 
cząstka zaledwie ogólnego systemu paJlstwQw.eg.o,. nieh~ąc . :wł~~ym dO' zasadniczego 
rozstrzygnięcia kwestyj spornych pomiędzy różnymi grupami i klasami społecinerni, nie 
m~ prawa zignorowania, w swojej prakty~zno.g9_sp.Qdor.c~ej . .dz.iałalności, pot.-zeb i wyma
Ran poszczególnych części obywateli d.anego miasta, ponoszących wszystkie ciężary na 
nec z samorządu, nar6wni ze· w6:zystkimi innymi obywatelami. 

TYTll!czasern u nas d-iieje się wręcz co§ przeciwnego. Frdkcjl Bu.ndu, reprezc'n· 
t~,c.a int~!esy i potrzeby żydowsk.iej ludności robotniczej m. Ło~łzi, otuym"ła od swo.
ich wyborców m~md~ obrony interesów tej. ludności na terenie samorządu, łódzkiego. 0-
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. bok interesów ogólnych zupełnie idelltycznych z interesami klasy robotniczej polskiej i 
niemieckiej, żydowska klasa robotnicz~ wysuwa również iądania nafury narodowościowej, 
wynikające z jej położenia, jako mniejszości. dążącej do zilpewnienia sobie rl.eczywis.tego 
równouprawnienia i prawa do kulturalno-narcdowego rozwcju. i\czkolwiek całokształt tych 
kwestyj jest zagadnieniem ogólno-pc:.ństwowym. nie H6re jednak i~dania z dzirdziny tf j 
są tak palące, bezwzględnie słuszne i oczywiste dla wszystkich ludzi dobrej woli iż ża
den samorząd, chcący utrzymać chociażby cień demokratyzmu, nIe ma prawa zignoro
wania ich. 

A wi~c: 
1) P r a w o d o p r li c y: stoimy na stanowisk,u, iż dobrze zrozumiany i,nte

res ogółu wymllga, aby jaknajwiększa ilość obywateli z~jmowała się pracą produkcyjną. 
Jesteśmy obecnie świadkami garnięcia się masy ludcwtj żydowskiej do tejże pracy. 'Nie
stety, panujący obecnie. antysemityzm zamyka \\"szędzie drzwi przed żydowskim robotni
kiem i pracownikiem Ząd.Jmy przeto cd s"morzącu miejsr.iego, by jako przedsiębiorca 
nie odmawiał pracy robotnikom i pri~cownikom tylko dlatego, że są żyd~,mi t Żądanie to 
wystawiamy wszędzie, gdzie się znajdują żydowscy robotnicy i pracownicy. MClźcmy te.ż 
w tym miejscu stwierdzić, że we wszystj; ich miasT\ich to nosze eJementdrne żądanie, znaJ
duje coraz większe :zrozumi<,nie. Wyjątek pod tym wzgl~dem stanowi tylko .Łódź! 

Dla ilu5frp\cji dosyć przytoczyć tyU~o nastQpującc cyfry. W Warszawie przyjęto d.o 
robót publicznych przeszło 500 ż~dowskich robotnikó-'\", a w .Łodzi do robót kanalizaCYJ
nych przyjęto nel ogólną ilość zatrudnionych 1.500 robotników, zaledwie 18 żydów! 

Na kilkuset, znś robotników, z::ltrudnionych przez Wydział Gospodarczy i Budo .. 
wlany l1agistratu łódzkiego, zatrudniono żydów -- wledwie 5. 

2) Drugiem iqd"niem elemenbrnem żydowskiej kla~y robotniczej jest szkoła 
z maciet'zystym jęlykiem wykładowym - językiem żydowsidm . .Iest to żąddnie ogólne dla 
wszystkich żydowskich robotników, gdzielwlwiek si~ znajdują. Zdajemy sobie również do
skonale sprawę, iż w formie ostatecznej k"'Jestja ta zostdnie zalat\viona na drodze ogól
no-państwowej. Jcdna\<.że już istniejące szkoły z żydl)wsldm językiem wykładowym, utrzy
mywane l~osztem niesłychanych wysiłk6w żydowskiej I\Jasy robotniczej, mają bezwzględne 
prawo do otrzymi\nia. zapomóg z l<asy Miejskiej chociażby w wysoko§ci, jdką samorządy 
miejskie lożą na powszechne szkoły wszelakich innych typów, gdyż w przeciwnym razie 
okazałoby się, iż część obywateli jest podwójnie obciążona, cO' już napewno nie licuje 
z pojęciem demokr~tycznego s~morządu. 

l rzeczywiście musimy stwierdzić, it prawie wszystkie samorządy miejsl<ie w 
miastach, gdzie szkoły takie istnieją, zrozumiały już tę elementarną prawd~ i w mniej
~zym łub większym stopniu udzielają subsydjów z kasy miej~,kiej na rzel:Z tychże szk6ł 
l znowu jedyny wyjątek pod tym względem sta'TlOwi obecny samorząd łódzki, który' pod
Clas cołej kadencji ani grosza nie udzielił tym szkołom, horykającym się tak strasznie 
o swe istnienie. 

Jeżeli do powyższego dodilmy jeszcze ogólny stosunek Clbecnej większości do 
nas do Ilaszych wy.stąpi.eń ja.j~o \~yrazicieli potrzeb i bolączek najbiedniejszej / 
i najbardziej bezprawnej l pomzanq części obywateli naszego miasta, stosunek 
polefL~jący na systematycznym teroryzowaniu nas, na beJ:względnem poniżaniu i zohydza
niu naszych przekonań i świętości, to wówczas stanIe się zrozumiałem dla każdego do
brze myślącego człowieka, iż broń, której chwyciliśmy się pny ostatnich rozprawach 
budżetowych, polegająca na dokładnem parIamentarnem wykorzystaniu regulaminu, - zo
stała wciśnięta nam w ręce przez antydemokratycżne postępowanie, większości. 

W głębokiem przeświadczeniu, ,iż walka nasza o szczytne hasła spełt( znego wy
zwolenia ludzkości, prowddzi do świetlanej przyszłości, powszEcl:nego braterstwa i zgody 
narodów, dla dobra kraju i zamieszkałych w nim ludów, oświadczamy, iż w dalszym cią-
gu będziemy bezustannie walczyli o nasze prawa i postulaty. . 

Oświadczenie nini~sze prosimy wciągnąć do protokółu posiedzenia Rady Miejskiej·. 

b) r. Holenderskiego w imieniu fr. Poalej-Sjon: 
"W zwiqzhu z obstrukcją~ którą ~muszony jestem prowadzić przy r~zpatrzeniu 

zamierzeń skarbowych na rok Hl27 I 28 większość R. M. rozpowszechnia pogłoski, które 
mają za zadanie obałamucenie opinji publicznej co do prawdziwego charakteru tego 
kro!m mego. 

Obecna większość Rady Miejskiej swem nieprzejednanem, wprost brutalnem za
chowaniem się wobec opozycji, podrywa samą istotę demokratycznego ustroju samorZI\
dowego, Po wyzyskaniu wszelkich możliwych dróg, aby więltszość t;adośóuczyniła słu
Sznym żąd3niom reprezentowanych prz~zemnie robotników żydowskich - zmusz('ny by
łern chwycić si·~ osbtecznego środha p:.lllamentarncgo -- obstrukcji. Przez obstrukci~ 
Wjraż.lm najostrzejszy protest przeciwko brut"lnemu zachowaniu się większości wobec 
mniejszości Rildy Miejskiej. Pod płaszczykiem źle zrozumianej demokracji - wi~kszość 
odrzuca nasłuszniejsze żądania przedstawicieli robotniczych wogóle i w szczególno~ci żł\-
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dania pJ:zedstawicieli robotników żydowskich. Dość aby, najs!usznieszy nawet wniosek był 
postawiony przezemnie, ahy był przez większość odrzucony. 

Przez cały czas kadencji obecnej Rady Miejskiej łżądam subsydjowilnia żydow. 
skich szkół robotniczych - co poprzednio R. M. zadośćuczyniła. . 

Obecnie większa część samorządów miejskich Rzeczypospolitej Polskięj z sto· 
łecznym miastem WarszC\wą na czele udziela subsydja tym instytucjom. Wyjątek stanowi 
R. M. Łodzi. . 

Oświadczam, iż żądam: 

1) aby świeckie robotnicze szkoły żydowskie z językiem wykładowym żydo. 
wskim kulturalno· oświatowe instytucje robotników żydowskich były w odpowiedni sposób 
subsydjowane przez miasto. . 

2) aby robotnicy żydowscy przyjęci byli <lo wszelkich robót publicznych, pro· 
wadzonych przez miasto, narówni z innymi robotnikami. 

3) aby żydowscy pracownicy umysłowi przyjęci byli do instytucyj miejskich. 
4) aby w przedsiębiorstwach użyteczności publicznej, których miasto jest 

współwłaścicielem, przedstawiciele Magistratu, którzy zasiadają tam z ramienićt rr.i<1~,tćl, 
wpływali, apy do instytucyj tych przyjmowani byli również robotnicy i pracov. nicy ży
dowscy. 

Oto cel obstrukcji prowadzonej przezemnie. 
W k01'ICU zaznaczam, iż żadne pogł'óżki nie skłonią mnie ':0 zanil"chi)niil w.:tlki 

o słuszne źądania żydowskich mas robotniczych •. 
Oświadczenie mOle prosz~ wnieść do protokółu." (Dok. n::.st'ili). 

______________________ ~ ______________ ~ _______ ~~ ________ .m~ ____ ~~ 

o k ó I n I k Nr. 6. 

Uchwałą Magistratu Nr. 68 z dnia 25 stycznia 1927 roku postano
wiono oałaszać konkurencje na wszelkie większe roboty, przekazywa~e 
Wyd%iałowi Budownictwa do wykonania na rachunek poszczególnych 
Wydziałów Zarządu Miejskieao. Warsztaty Miejskie otrzymają do wyko
nania daną robotę tylko w tym '4"ypadku, o ile nie będą droższe od in
nych, stających do konkurencji przedsiębiorstw prywatnych. 

Podając powyższe do wiadomości i zastosowania, zaznaczamy, iż 
tylko pilne roboty, uznane za takie przez poszczególne Wydziały Zarządu 
Miej.kiego, winny być wykonywane przez Warsztaty Miejskie bez ogła
szania konkurencji. Na zamówieniach pilnych, kierowanych do Wydziału 
Budownictwa, zainteresowane Wydziały Zarządu Miejskiego winny czynić 
adnotację: ,;pro&iiny natychmiast przyjąć do wykonania bez ogłaszania 
konkure'ncji'~, a w związku z tern akceptować następnie cen'y, podane 
przez Warsżtaty .Miejskie. 

Łódź, dnia 11 lutego 1927 roku; 

wiz Dyrektor~. 

Zarządu Miejskiego: 

(-) M. Kalinowski 

Prezydent :. 

( -) M. Cynarski 
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HOjny dar dla Miejskiej Bibljotekl. PubliczneJ. 
Księgozbiór każdej powa7nleJ~zej bibljoteki tworzy się prawie 

zawsze, w początkach swego rozwoju, z darów osób prywatnych, przp.ka
zują('ych zbierane niejednokrotnie przez dziesiątki lat bibljoteki rodzinne 
:- na rzecz książnic publicznych. Nie wnikając w różnice rozwojowe 
l w odmienność tradycyj kulturalno~spolecznych naszego miasta, stwierdzić 
należy, że zamożniejsze sfery łódzkiej 'społeczńości niezbyt pohopnie na
śladowały ofiarność polską w tym kierunku. mimo wielu pr~ykładów, 
chlubnie w dziejach kultury polskiej zapisanych. 

Łódzka Bibljoteka Publiczna podstawę do swego istnienia w po
staci większego zbioru ksiąg otrzymała ... z Warszawy, jako dar z dublika
tów tamtejszej Bibljoteki Publicznej. Obywatele łódzcy, jako ofiarodawcy, 
nie są zbyt licznie notowani w kro':1ice naszej Bibljoteki Publicznej. 
A szkoda. Aczkolwiek bowiem dar książkowy dla współczesnej bibljoteki 
naukowej nie jest najważniejszą formą kompletowania księgozbioru, to je
dnak zasobne bibljoteki rodzinne, zbierane niejednokrotnie systematycznie 
i ze znawstwem, wybitnie wzbogacają książnice publiczne. takiemi wyda
wnictwami, jakich już nigdzie nabyć nie można, . 

Pod takim też kątem oceniać należy ostatni bogaty dar dla łódz
kiej Bibljoteki Publicznej - tutejszego przemysłowca p. Stanisława Sil
bersteina, który ofiarował bibljotece cały swój prywatny księgozbiór w ilości 
Przeszło tysiąca tomów, oraz piękną i bogato rzeżbioną, w stylu m aury" 
tańskim, szafę bibljoteczną. Rodzina p.p. Silbersteinów łamie złą tradycję 
w stosunkach między społeczeństwem łódzkiem a życiem kulturalno-

. oiwiatowem naszego miasta; jest to już bowiem drugi poważniejszy do';' 
wód jej ofiarności, po uprzedniem, • przed dwoma laty, przekazaniu 
Bibljotece Publicznej zbiorów z działu technologji fabrycznej, po zmarłym 

.tragicznie b. p. MiE"czysławie Silbersteinie .. 

Cechą charakterystyczną obecnie ofiarowanego zbioru ksil\g jest 
przewaga humanistyki. Reprezentowane bowiem są takie przedmioty jak: 
literatura piękna (polska, francuska. niemiecka, angielska i rosyjska); hi
storja powszechna i monografje historyczne, historja sztuki, filozof ja, na
uki społeczne i częściowo przyrodnicze. W szczegółach spotykamy na
zwiska pisarzy polskich: od Kochanowskiego do poetów 'naszych dni; 
francuskich: kompletne przeważnie wydania, Racine'a, Hugo, A. F rance'a, 
Zoli, Musseta , Rostanda, Moliera; niemieckich: Goethego, Schillera, Les
singa, Heinego; rosyjskich: Puszkina, Dostojewskiego, LermontowE,l,. Gar
szina, Czechowa, Bielińskiego i Turaeniewa. Literaturę nauk.ow,\ "re"pre
~entują nazwiska takich autorów jak: Wundt, Spinoza. Haeckel, Nietsche, 
~ergson i Schopenhauer - w filozofji; Ratzel, Rechis i F euerbach -
lako przyrodnicy; List, Bastiat, Say - z ekonomji i historycy: Gractz, 
Becker i Thiers. 

Nadmienić trzeba, że książki są ,; bogatej naogół i dobrze zacho
Wanej oprawie, co tembardziej podnosi wartość daru. 

Wierzyć należy, iż obywatelski czyn p. Stanisława Silbersteina 
wkrótce znajdzie licznych naślapowców. 
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BIULETlN STATY~TYCZNY. 
Opracowano w Wydziale Statystycznym Magistratu m.Łodzl. 

ZE STATtSTYK! PRZYWOZU i WYWOZU m. ŁODZI. 

PRZYWÓZ WĘGL.Ą 

ROK I Waga w I 
MlESlĄC ~ .. tonnach 

1922 666.465 
1923 719.503 
1924 628.189 
1925 77().8~2 

Styczeń 1926 82.075 
Luty 

" 
46.041 

Marzec 
" 

52.611 
Kwiecień 

" 
').7006 

Maj 
" 

43.325 
Czerwiec 

" 
56.480 

Lipiec 
" 

42.035 
Sierpień 

" 
51.036 

Wrzesień " 
75.570 

Pafdziernik" 87.056 
Listopad 

" 
94.559 

Grudzień 
" 

122.008 

Ogółem 12 mies.' 779.eD2 

WYWÓZ TKANlN LNl!\
NYCH, WEŁNIANYCH 
i BAWEŁNIANYCH .. 

ROK 
MIESIĄC 

1922 
1923 
1924 
1925 

Styczeń 1926 
Luty " 
Marzec Jł 

Kwiecień " 
Maj 
Czerwiec 

'. Lipiec " 
Sierpień " 
Wrzesień " 

: Paidziernik" 
Listopad Jł 
Grudzień 

I Waga w 
tonnach 

71.938 
89.258 
53.448 
61~524 

4.308 
4.430 
4.378 
3.871 
2.283 
2.497 
1.948 
4.691 
6.320 

.6.150 
4.973 
5.808 

. Ogółem 1·2 mies. , . 52.257 

PRZYWÓZ BAWEŁNY 
i WATY. 

1922 
19')3 
1924 
1925 

Styczeń 1926 
Luty 
Mi\rzec 
Kwiecień 
Naj 
Czcl'wiec 
Lipiec 
Sierpień 
Wr2esień " 
I 'aździernik" 
Listopad " 
Grudzień 

I 

QgOłem 12 mies. I 

70.103 
51.970 
34.':64 
40.330 

1.888 
2.398 
3.818 
3.5'25 
3.327 
3.108 
3.169 
4.770 
5.627 
5.u~3 
5.055 
5.336 

47.050 

WYWÓZ TKANIN JEDWAB~ 
NYCH i I-'",ŁJEDWABNYCH. 

ROK I W.ga w 
I MIESIĄC tonnach 

1922 921 
1923 289 
1924 82 
1925 162 

, Styczeń 1926 16 
Luty 

" 14 
Marzec • 20 
Kwiecień 

" 
135 

Maj 
" 

495 
Czerwiec 

" 
176 

Lipiec 
" 

374 
Sierpień " 

1) 
Wrzesień 

" 
1) 

aździernik" 1) 
Listopad 

" 
1) . 

Grudzień 
" 

1) 

Ogółem 12 mies. r . 1.230 

1) brak ścisłych danych 

Vwasa: Tonna = 1.000 kilogrć\mów, 

PRZYWÓ~ WEŁNY 
SZTUCZNEJ i ~ATURAL.N. 

ROK 
t'-:IE:SIĄC l Waga w I 

tonnach 

J922 
1923 
1924 
19?5 

S:yczeń 1926 
Luty 
jv1i\rzec 
Kwiecień 
Moj 
Czerwiec 
Lipiec 
Sierpień 
\Vrzesień " 
Październik" 
Listopad 
Grudzień 

Ogółem 12 mies.' 

16.CE5 
~?.~( {j 

,5.<.Z9 
!:.C9~' 

34J 
SI? 
4l:7 

1.JCO 
1 :448 
'J 504 

(.ffJ. 
742 

1.410 
1.103 
1.347 
1.364 

11.~60 

'WYWÓZ TKANIN JUTO
WYCH i KONOPN>'Cł-I. 

ROK 
!'1IESIAC 

1922 
1923 
1924 
1925 

Styczell 1926 
Luty " 

. Marzec 
Kwiecień 
.Maj 
Czerwiec " 
Lipiec 
Sierpień " 
Wrzesień " 
Październik" 
Listopad 
Grudzień 

I Waga w I tonnach 

380 
386 
1Q3 
326 

24 
23 
~7 
7 

20 
73 . 

734
1 269 

2 

Ogółem 12 mies. , 1.179 
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KRONIKA 

Podzit:kowanie. P. Prezydent 
M. Cynarski, na mocy odnośnej 
llchwały Magistratu, wystosował w 
dniu 11 lutego r. b. pismo do p. 
I,Hnistra Spraw Zagranicznych Au~ 
gusta Zaleskiego, z wyrażeniem po~ 
~zjęki i wdzięczności za doniosłe 
Jego oświadczenie w sprawie stano
wiska Polski względem Niemiec, 
Wypowiedziane w dniu 9 stycznia 
t. b. przy otwarciu Towarzystwa 
Bada6 Międzynarodowych w War
szawie. 

W związku z powyższem p. Pre
zydent w dniu J. h. m.' otrzymał 
następujące pismo: 

"Ministerstwo Spraw Zagrani
cznych, DepąrŁament Polityczny, 
\Vydział Zachodni. 

Do Pana Prezydenta m. Ło~~i, 
w Ł od'zi. 

Potwierdzając odbiór pisma Pa
na Prezydenta z dnia 111uŁego r.b., 
w którem znalazłem wyrazy, pody
ktowane szlachetnemi uczuciami 
obywatelskiemi, jak i dowód zrozu
mienia dla doniosłych zagadnień 
dziejowych chwili obecneL mam 
zaszczyt złożyć na ręce Pana Pre
zydenta szczere słowa podzięki, 
prosząc Go o wyrażenie ich rów
nież reszcie członków Magistratu 
nt. Łodzi. . 

Minister: 
(-) August Żaleski. 

VI Zjazd Lekarzy I Działaczy Sa
nitarnych ~leJsklch w Łodzi. 
W dniu 25 lute~o r. b· odbyło Slę 
\V Magistracie posiedzenie Kc,misji 
Naukowej, Komitetu Ściślejszego VI 
Zjazdu Lekarzy i Działaczy Sani
tarnych ~\iejskich, który odbędzie 
się w Łodzi w dniach 24 i 25 kwie
tnia r. b. Obradom przewodniczył 
p. dr. S. SterJing. 

Jak wynika ze złożonego przez 
dr. A. Starzyńskiego sprawozdania 
Z czynności Sekretariatu Zjazdu, 
rozesłane zosŁały zawiadomienia o 
z j e ź d z i e przedewszystkiem do 
wszystkich pism lekarskich, nas tę-

MIEJSKA. 

pnie do około 290 pism codzien
nych stołecznych i prowincjonalny.ch. 
Zawiadomiono pozatem wszystkie 
miasta, liczące ponad, 20 tysięcy 
ludności, wszystkie miasteczka (na
wet mniejsze) województwa łódz
lde~of członków Magistratu i Rady 
lvliejskiej m. Łodzi, rektorów wyż
szych uczelni, wydziały lekarskie 
uniwersytetów polskich, politechniki, 
s:?:ereg towarzystw naukowych, hi
gienicznych, towarzystw.l lekarskie, 
władze państwowe i wojskowe oraz. 
kilkadzie~iąt osób ze świata lekar
skiego i techniczego. 

Dalej dr. Starzyński zakomuni
kował, iż Generalna Dyrekcja Słu
żby Zdrowia w Warszawie wyraziła 
życzenie, by na Zjeździe omówiona 
była sprawa. walki ze szczurami, 
którą Łódź przeprowadziła w roku 
ubiegłym. 

Referat ten powierzony został 
dr. Szmerłowskiemu, lekarzowi sa
nitarnemu, który opracuje go wsp61-
nie z dr. Prechnerem. . 

W myśl propozycji referenta te
lnatu ."Walka z dymem", p. inż. Ru
dolfa z Warszawy, postanowiono 
referat ten podzielić na 3 części : 
"Omówienie I)aukowe zagadnienia 
walki z dymem w miastach" (refe
rent inż. RudolfJ, "Stan obecny w 
środowiskach przemysłowych" (re
ferent inż. RodewaId, kierownik 
Oddziału Technicznego Wydziału 
Budownictwa), oraz"Praktyczne 
środki, zabezpieczające powietrze 
od zadymienia" (referent jeszcze 
nie wyznaczony).. . 

W o hec te~of iż kwestj a usuwa
nia nieczystości z miasta, omawiana 
będzie obszernie na Zjeździe inży
nierów sanitarnych w WarsLawie, 
postanowiono ramy tego tematu 
zwęzić do zagadnień wyłącznie wo
dociągowo-kanalizacyjnych, które je .. 
dnak będą omawiane w związku z 
doświadczeniami w tej sprawie 
miast Piotrkowa i Radomia, gdzie 
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budowę prowadzi· przedsiębiorstwo 
Ullen et C-o. • 

W końcu Komisja postanowiła 
zwrócić się do prof. Z. Lorentza z 
prośbą o opracowanie i wygłoszenie 
przed ustalonemi referatami ~ krót
kiego odczytu o historji Łodzi. 

- Nowy Kinematograf Oświato
wy MieJski. Wydział Oświaty i 
Kultury, W myśl życzeń Rady Miej
skiej i Magistratu. zamierz~ w r. b. 
przystąpić do realizacji budowy w 
północnej części ntiasŁa Miejskiego 
Kinematografu Oświatowego wraz 
ez czytelnią dla dorosłych i salą 
odczytową. 

W związku z t~m .Magistrat po
stanowił powołać Komisję, złożoną 
z pp. ławników Kruczko.wskiego, 
Folkierskiego i Kulamowicz.l, celem 
podjęcia pertraktacyj z właściciela
mi gruntów na Balutach pod budo
wę gmachu drugiego Miejskiego Kina 
Oświatowego. 

- Komitet Bud·owy Teatru MIeJ
skiego w Łodzi. . W dniu 23 lute
go 1927 roku odbyło się w gabine
cie . Prezydenta m. Łodzi I. posie
dzenie Komisji Budowlanej Komite
tu Budowy Teatru Miejskiego przy 
Magistracie m. Łodzi. 

Obecni byli pp.: Prezydent M 
Cynarski, ławnik K. Folkierski. dyr .. 
B. Gorczyński, inż.. L. Gole, dyr. 
M. Dienstl-Dąbrowa. architekt D. 
Lande oraz wicedyrektor M. Kali .. 
nowski. 

Po zagajeniu posiedzenia przez 
p. prezydenta M. Cynarskiego, ja-. 
ko przewodnicząceao Komitetu, oraz 
przyjęciu do wiadomości sprawozda
nia z obecnego stanu budowy gmachu 
teatralne~o w Łoazi, przystąpiono 
do wyboru przewodniczącego Ko
misji Budowlanej. Na stanowisko 
to został większością głosów wy
brany p. inż. L. Gole, który też 
objął dalsze przewodnictwo na tem 
posied~eniu. . 

Wobec tego, że, w myśl par. 9 
regulaminu, Komisia winna się skła
dać z 6 członków oraz kierownika 
budoWYłpostanowiono zwrócić się 

do Komitetu z prośbą o powołanie 
do Komisji jeszcze jednego członka 
na miejsce p. architekta D. Lande. 
który wchodzi do Komisji z urzędu. 

Projekt umowy, jaka ma być 
zawarta przez Maaistrat z pp. ar
chitektami Cz. Przybylskim i D. 
Lande w sprawie nadzoru nad bu
dową· tegoż gmachu,· zosŁał przez 
Komisję z pewnemi zmianami za
akceptowany. . 

Następnie wypowiedziano się 
przed w wydzierżawieniu placu, na
byŁego pod budowę gmachu teatral
nego od sukces. małż. Sulikowskich, 
Syndykatowi Rolniczemu vv Łodzi, 
postanawiając zwrócić się do Ma
gistratu z prośbą o oddanie tegoż 
placu do dyspozycji Komisji w ter
minie do dnia 1 lipca 1927 roku. 

. Również zdecydowano przystą
pić do załatwienia formalności, 
zwi2\zanych ze zmianą konfiguracji 
cmentarza cerkiewne{o przy parafji 
prawosł. św. Aleksandra w Łodzi. 

W wolnych wnioskach postano
wiono posiedzenia Komisji zwoły
wać raz na Miesiąc w ostatniej de
kadzie kaideito. miesiąca w gabine .. 
de prezydenta m. Łodr.i. 

W dniu 2 marca 1927 r. odbyło 
się pierwsze posiedzenie Komisji 
Finansowej Komitetu. 

W posiedzeniu brali udział: pp. 
Przewodniczący Komitetu prezydent 
M. Cynarski, zastępca przewodni
czącego radny A. Idźkowski, człon
kowie Komisji: dyr. W. H 'lro
dyński, dyr. L. Gajewicz i dyr. R. 
Oberfeldj dalej architekt D. Lande, 
kierownik Biura Komitetu - wice
dyrektor M. Kalinowski i kierownik 
Oddziału Prasowego red. M.· Tar
łowski. 

Posiedzenie zaaaił p. prezydent 
M. Cynarski, zaznajamiając zebra .. 

. nych z re~ulaminem Komitetu. Po 
przyjęciu do wiadomości sprawo
zdania z obecnego stanu budowy 
gmachu teatralnego w Łodzi,· przy
stl:\piono do wyboru przewodniczą .. 
cego Komisji. Wobec tego, że p. 
dr. M. Barciński zrzekł się godności 
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członka Komitetu. uchwalono z~ró-I 
cić się do Magistratu i Rady Miej
skiej z wnioskiem o powołanie na 
jelito miejsce do Komisji Finansowej 
p. wiceprezydenta1 W. Gruszko
wskiego. Wybór przewodniczącego 
Komisji zdecydowano odłożyć do 
l~:lstępnego posiedzenia . 

. P. prezydent M. Cynars1:d prosił 
zebranych o wypowiedzenie się, 
czy zasadniczo gmach teatralny 
winien być budowany przez Zarząd 
Miejski, czy też przez społeczeń
s.two. W wyniku dyskusji, Komisja 
uznała, iż wobecn('j chwili nie 010-

że być mowy o zbieraniu jakich
kolwiek składek na budowę gmachu 
teatralnego w Łodzi, który winien, 
być budowany przez Zarząd Miejski 
przy pomocy społeczeństwa. 

, W wyniku obrad -- po zapo-
znaniu się ze stanem finansowym 
Komitetu - postanowiono zwrócić 
się: 

1) do Magistratu m. Łodzi, z proś
bą: a) o wniesienie do budżetu Za
rządu m. Łodzi na rok administra
cyjny 19271.28 na budowę gmachu 
teatralnego kwoty zł. 150,000, b) 
o przyspieszenie wprowadzenia w 
życie uchwały Rady Miejskiej z dn. 
9 czerwca 1925 r. w sprawie poboru 
na budowę gmachu teatralnego 
specjalnego dotlatku inwestycyjnego 
,do wszystkich podatków miejskich j 
, 2) do b. Polskiego Towarzystwa 
Teatralnego w Łodzi, z prośbą prze
kazania Komitetowi wszystkic,h pa
pierów wartościowych, stanowiących 
jego własność. a znajdujących się 
w różnych bankach łódzkich. 

- Posiedzenie Rady Szkolnej m. 
Łodzi. W poniedziałek, dnia 28 
ub. m. odbyło się pod przewodnic
twem d-ra Sto Skalskie~o posiedze
nie Rady Szkolnej m. Łodzi. 

Po zatwierdzeniu protokółu po
'przedniego posiedzenia i odczytaniu 
komunikatów, przystąpiono do roz
l>atrywania nagłego wniosku r.' Pa
pisa w sprawie mającego się odbyć 
,.,Miesiąca książki". Po ożywionej 
·dyskusji, postanowiono wydać w tej 

sprawie specjalną odezwę do opiek 
szkolnych. 

Następnie Rada Szkolna m. Ło
dzi z uznaniem przyjęła' do wiado
mości fakt, zakomunikowany przez 
r. Papisa, iż Rada Miejska m. Ło
dzi uchwaliła założyć VI-ą Wypo
życzalnię książek dla dzieci i mło
dzieży. W z wiązku z powyższem 
przyjęto dezyderat, aby przy budo
wie przez samorząd miejski nowych 
gmachów szkolnych uwzględnione 
były lokale dla bibljotek szkolnych. 

Pozatem uchwalono wystąpić 
do władz miejskich z pr9śbą o przy
wrócenie k r e d y t ó w na dal
sze prowadzenie . letniego sana
torjum dla dzieci lekko-gruźliczych 
w Łagiewnikach. 

W końcu posiedzenia załatwiono 
szereg podań nauczycieli szkół po
wszechnych o przydzielenie im mie
szkań oraz zatwierdzono skład no
wowybranych opiek szkolnych. 

• - Walka z iebractwem. Z ini-
cjatywy \1..' ydziału Opieki Społecznej, 
w porozumieniu z Komisarjatem 
Rządu, odbyła się w dniu 2. b. m. 
w Komisarjacie konfer.encja w spra
wie zwalczania żebractwa. , 

W konferencji, której przewo
dniczył p. Komisarz 'Rządu - St. 
lżycki, brali nadto udział: pp. ła
wnik Wydziału Opieki Społecznej 
W. Adamski, naczelnik tegoż Wy
działu T. Wisławski, komendant 
wojewódzki policji państwowej pod
inspektor A. Niedzielski oraz ko
mendant policji państwowej na m. 
Łódź, nadkomisarz L. lzydorczyk. 

W wyniku konferencji postano
wiono, iż wydane zostanie odpo
wiednie rozporządzenie, zabraniają
c.e że bractwa ulicznego. W myśl 
tego rozporządzenia, uprawiający 
żebraninę kalecy odstąwiani będą 
do Miejskiego Domu Starców i Ka
lek, zdolni do pracy- do Miejskich 
Domów Pracy. mianowicie mężczy
źni do Domu Pracy dla Mężczyzn 
przy ul. Strzelców Kaniowskich, 32. 
kobiety - do Domu 'Pracy dla Ko
biet przy. ul. Cmentarnej Nr. 10 .. a. 
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- Zachorowania na choroby za
kafne w Łodzi. W ubiegłym ty
godniu, t. j. od dnia 27.11 do 5.III r. b. 
włącznie, zgłoszono do Oddziału 
Sanitarnego przy Wydzi,ale Zdro
WOhlości Publicznej następujące wy
padki chorób zakaźnych: 

Dur brzuszny 3 wypadków (w 
ub. tygodniu 5 wypadków), płonica 
32 (31), błonica 12 (17), odra 36 
(67), drętwica karku 1 (O), gorą<;:zka 
połogowa O (8), róża I (O), krztusiec 
O (O), razem 85 wypadków (1 ł 2). 

Z 2VCIA MIAST POLSKICH. 

Z Rad Miejskich w Wielkopolsce. Trzecie z kolei konstytucyjne 
Óstatnio nastąpiło ukonsłytuo- posiedzenie Rady m. Mysł0wic od

wanie się Rad Miejskich w szeregu będzie się prawdopodobnie w przy-
miast wielkopolskich. szłym tygodniu. 

M. in. w m. Ostr~ie przewod- O wybory do Rady MiejskIej 
niczącym Rady Miejskiej wybrany W KaBlszu. 
zosŁał p. inż. Stanisław Rzeszelski, 
(Ch D) S d (P P S) W 19L5 r. 1 J radnych bloku na-

• • f zastępcą p. u l. .•. 'd h '/ . 
sekretarzem .p. Lis (N. P. R.)., ro owego, po uc wa.e:11U wotum 

Również Rada Miejska w Sro- nieufności dla prezesa RadyMiejskiej, 
dzie dokonała na o~tatniem posie- p. Michalskiego, w'ysłąpiło z Hady, 
dzeniu wybQru nowego biura, przy- która odtąd, zamiast przepisowych 
czem przewodniczącym wybrany 34 członków, liczy ich tylko 23. 
został p. Wł. Śmiśniewic7, zastęp.. Obecnie Magistrat m. Kalisza 
cą przewodn. p. F r, Pankowski, se- rozpisał wybory uzupełniające do 
kretarzem p. Bajoński, zastępcą sekr. Rady Miejskiej, które mają się od-
p. Lipiński.. ; być w b. miesiącu. 

Wreszcie, do prezydjum Rady W sprawie powyższej odbyło 
Miejskiej m. Rogoźna na rok 1927 się szereg zebrall i wieców rozlicz
wybrani zostali pp.: radca zdrowia nych organizacyj związków zawo-
dr W k . k d dowych, kupiectwa, pracowników 

. ysoc i - Ja o przewo nicz;ą- umysłowych i t. p" • w \vyniku któ
ey, Likowski - zast. przewódni-
czącego, Michalak - sekretarl, rych ostatnio złożono. w Urzędzie 
Koczorowski - zast. sekretarza. Wojewódzkim w Łodzi obszerny 

I memorjał, podpisany przez 22 or-
Ponowne unlewainlenle wybo- ganizacje, a domagający się bez-
r6w prezydIum Rady Miejskiej względnego rozwiązania Rady i roz-

W Mysłowicach. pisania nowych wybor~w. 
Jak donosiliśmy, w dniu 17 m. 

ub. Rada Miejska m. Mysłowic do- Nowe Rady miejskie na G. Sląsku. 
konała ponownych wyborów pr~-' Ponieważ protesty o uniewa
zydjum Rady i niepłaŁnych człon- żnienie wyborów komanalnych w 
k6w Mai!istratu, wobec unieważnie- Katowicach zostały przez Woje· 
nia pierwszego wyboru ze wzglę- wództwo nie uwzględnione, pier
dów formalnych: . . wsze posiedzenie nowej Rady 

Jednakowoż i te ponowne wy- Miejskiej 'odbędzie się około ł 5 b. 
bory zostały znowu uriieważnionEY, m. w sali Sejmu śląskiego. 
jako dokonane na zebraniu E.adYt Natomiast władze .unieważniły 
zwołane m przez przewodniczącego, wybory komunalne w Rybniku. No
którego poprzedni wybór był nie- we wybory naznaczono na dzień 
formalny. 15 marca. r. b. 

Redaktor': Marłan 'Tar·łowskl. Wydawnictwo Zarządu m. Łodzi. 
-------------------------TIeunia •• Rozw6111 &6d'. Al. Kole. 41. 
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